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Mere cykelrutedebat 
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Torvet “Ikke-indviet”
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Mc Einar til fødselsdag
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Strik. strik, strik  side 10
Kunst  side 18 - 19

Vingerne kommer fra 
Kulturnattens plakat, 
som er udformet af
illustrator Mads Berg. 
Foto: Marie Markus
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Christianshavneren
bydelsavis

e-mail: christianshavneren@beboerhus.dk
www.christianshavneren.dk

Avisen   omdeles til alle 
brevsprækker på Christi-
anshavn, incl. Holmen og 
Christiania. Den kan også 
hentes i Beboerhuset og på 
Biblioteket.

Redaktionen består af 
aktivister og har ingen fast 
træffetid.
   Kontakt os og vi kommer 
tilbage for aftale af møde 
o.a.

Tlf. 3257 8890
Konto 1199 0001393758
CVR nr. 53 39 99 59
email:
christianshavneren
@beboerhus.dk

Avisens formål er at 
oplyse og skabe debat om 
hvad der foregår i bydelen. 
Udgives af avisgruppen,
grundlagt i 1983.
Indlæg og annoncer kan læg-
ges i avisens postkasse i
Beboerhuset, 
Dronningensgade 34, 
1420 Kbh. K
Eller naturligvis sendes 
elektronisk, se til højre her-
for.

Tryk Trykkompagniet
oplag 7.500

Anvar Tollan 
Poul Cohrt  
Ole Ullby
Marie Markus (ansvh)
Jane Lytthans 
Jette Nielsen
Rigmor Winthrop
Sidsel Winthrop
Kitty Bendixen

Redaktion af dette 
nummer:

Miljøbilen 
kommer på Torvet den 20. oktober kl. 19.00 til 20.00

se Christianshavneren på nettet
Læs, hvad der sker aktuelt på Christianshavn, læs Christianshavneren
Klik på links til Christianshavns lokale hjemmesider
www.christianshavneren.dk
opdateres dagligt

Deadlines for resten af året:
Udgave For annoncer  for stof   Omdeles
  torsdage kl. 16.00 lørdage kl. 14.00 torsdag - lørdag

  8 nov.  23. oktober  25. oktober  30. okt.- 1. nov.     

  9 dec.  20. november    22. november  27. - 30. novem.    

En våd omgang aviser
Christianshavneren udsat for skybrud
...og pressenningen var ikke på plads. Vores omhyggelige 
omdeler ( som ikke har nøgle men forsøger at komme på et 
tidspunkt hvor folk er hjemme, dækkede aviserne til men 

er ordentlig vandgang, sammen med mange kældre.
Vi beklager dybt at mange af aviserne var våde, nogle 

forsøgt tørret og så blev de rynkede. Vi håber ikke det vil 
gentage sig.

kh Christianshavnerens redaktionsgruppe

Klippekortet forlænget til 30. juni 2015

købe klippekort til rejser i hovedstadsområdet frem til den 
9. februar 2015. Derefter anbefales passagerne enten at 
benytte rejsekort, app’en ”mobilbilletter”, periodekort eller 
at købe kontantbillet.  Det er Direktørsamarbejdet i hoved-

der har besluttet at forlænge salget af klippekort. Bag-
grunden er, at en planlagt opgradering af rejsekortet er 
udskudt og først forventes afsluttet i løbet af efteråret 
2014. Direktørsamarbejdet ønsker ikke, at systemopda-
teringen af rejsekortet kommer til at falde sammen med 
udfasningen af klippekort.

De klippekort, der er købt inden den 9. februar, kan bruges 
frem til og med 30. juni 2015. Derefter er det helt slut med 
klippekort, og ubrugte klippekort kan refunderes frem til 
8. februar 2018.

Inderhavnsbroen i København bliver forsinket
Fra Centerchef i Teknik- og Miljøforvaltningen Jens Chr. Zøfting-
Larsens kontor har vi modtaget meddelelse om: 
Inderhavnsbroen, der skal forbinde Nyhavn og Christianshavn 
for fodgængere og cyklister, bliver ikke færdig ved årsskiftet 
2014/2015 som aftalt. Forsinkelsen skyldes udfordringer med 
stålproduktionen i Polen. Kanalbroerne åbner som planlagt før jul 
i år.  

Hurra, hurra, hurra 
Nu er der Søndagsåbent på Biblioteket

 

Så er der igen åbent på bibliotket om søndagen. Det er mellem kl. 12 og 16.

Bliv gratis vaccineret på apoteket

apoteket på Christianshavn  og Islands brygge uden at 
bestille tid på forhånd. Det er gratis, hvis man er over 
65 år, førtidspensionist, eller har en hjerte-, lunge-, eller 
diabtetessygdom.

Christianshavns apotek
Lørdag d. 4. oktober 10:-13:
Lørdag d. 11. oktober 10:-13:
Lørdag d. 18. oktober 10:-13:
 
Islands brygge apotek
Fredag d. 10. oktober 14:-17:

Jane er fyldt 70
Selv om hun ikke selv er klar over det og drøner deruda´ 
som en vårhare. Hun er med alle vegne og holder øje med 
om vi og politikerne er ordentlige, i Lokalråd, Lokaludvalg 
bl. a. Torvegruppen, Christianshavneren hvor hun er en højt 
sattet kunstanmelder plus det løse og så er der maleriet og 
de elskede børnebørn plus superkatten.
   Hun havde egentlig heller ikke rigtig tid til at fejre sig. 
Men så tog fantastiske, gamle venner fat: Birte, Elisabeth og 
Svend arrangerede  simpelthen en reception i ”Fedtekæl-
deren”  
Og venner fra nær og fjern, fra før og nu troppede op og 
alle siger vi:
   Kæmpe til lykke til Jane Lytthans og kæmpe tak til 
festarrangørerne. 

Christianshavns Seniorklub
Program for efteråret 2014
Oktober:
6.   Klubdag (Voldboligerne kommer på besøg)
Værksteder 
20. Franz Leander Hansen fortæller om ”Martin A. 
Hansens roman Løgneren”
27. NB Vi mødes på Halvtolvs fælleshus, Halvtolv 1. 
Hans Peter Wandall fortæller om ”I   Doktor Livingsto-
nes fodspor”
November:
3.    Klubdag.
10. Organist Lars Sømod fortæller og spiller på orgel i 
Vor Frelsers Kirke

Få styr på skraldet
-

pande til sortering af diverse sager.

affaldssortering. F.eks. skal sparepærer på Genbrugspladsen 
for de indeholder farlige stoffer.
   Og PAP-containeren er stadig en kilde til genvordigheder. 

-
bakker med fedtstof i den er hele læsset spildt, pappet kan 
så ikke genbruges.
   Vi har også fået en container til HÅRD PLAST,den har gråt 
låg og i min gård er den næsten altid over, over fuld. Så jeg 
vil gerne opfordre folk til at stå på plasten før den lægges i 
containeren, børnene hjælper sikkert med dette. Og så skal 
man huske at batterier ikke må komme i ELEKTRONIK, 
de skal i de særlig batteri beholdere. Læs mere på: www.
kk.dk/da/borger/bolig/affald/affaldsservice

Ú±®ª«²¼»¬ º±®º¿¬¬»®²¿ª²

Christianshavneren beklager at forfatternavnet var fors-
vundet fra artiklen om Jørgen Hunosøes digtsamling i sid-
ste nummer. Det er vi meget kede af og det er selvfølgelig
Niels-Jørgen Skydsgaard

Jane præsenterer 

kagekone og fotoet under 

overhovedet gjorde dagen 

Thomsen og  Svend 
Nørgaard

Monkey i 
Dronningensgade
Snart åbner Monkey ved 
Christianshavn Torv der 
hvor der før var Blockbuster. 
monkey kommer med Frozen 
Youghurt, slik og meget 
andet.

mailto:christianshavneren@beboerhus.dk
http://www.christianshavneren.dk
mailto:@beboerhus.dk
http://www.christianshavneren.dk
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Krønike om Torvet

Torvet blev åbnet på Christianshavnerdagen

Christianshavn blev grund-
lagt på sandrevler og lav-
vandede strandområder tæt 
på Amagers kyst. På den 
største revle, kaldet Revs-
halen, blev det højeste punkt 
valgt som center for den nye 
købstad, Christianshavn. 
Dette center skulle være by-
ens Torv omkranset af kirke 
og gode bygninger…. Jo, der 
var mange gode planer for 
den kommende driftige køb-
stad, grundlagt og opkaldt 
af/efter kong Christian den 
4. i 1618.

Fra 1661, hvor det første 
børnehus til ”opbevaring 
”af strejfende og uregerlige 
børn blev taget i brug, til det 
sidste kvindefængsel blev ne-
drevet i 1928, var Christians-
havns Torv i skyggen af et 
brutalt fængselsvæsen. Vor 
Frelsers Kirke blev bygget 
i slutningen af 1600-tallet, 
men for sent til at få plads 
ved Torvet,

I 1930´erne blev Torvegade 
-

kale ”tunnel” mellem Køben-
havn og Amager, og forskel-
lige kørevejs-konstellationer 
har igennem årene involv-

Torvepladsen har været både 
større og mindre alt efter 
omgivelsernes behov, det 
har meget sjældent været 
omvendt. 

Christianshavns Torv har 
været brugt til mange formål. 
I perioder har bønderne fra 
Amager holdt marked dér, 
andre perioder har det vel 
næsten været parkerings-
plads for hestevogne osv.    
   Torvet har altid været den 
eneste egentlige plads på 
Christianshavn .. dog uden 
at kunne opfylde det, som 
vi, i hvert fald i nyere tid, 
forestiller os en plads skal 
opfylde: som et opholdssted, 
et mødested, et fælles byrum, 
som kan skabe ramme om 
arrangementer, byfester og 
andre større fælles sammen-
komster.

Derfor har mange christians-
havnere igennem mange år 
forsøgt at sætte fokus på 
at skabe et torv, som ville 
kunne opfylde nogle af de 
ovennævnte præmisser for 
et torv, en fælles plads.

Grøn Agenda gruppen la-
vede tidligere spørgeske-
maer, som spurgte christians 
havnerne om deres ønsker 
for torvet. Der kom mange 
meget konstruktive svar, 
som både fokuserede på de 
manglende cykelpladser, 
mere af det grønne, på de 
manglende opholdspladser, 
den dårlige belysning osv.

”Partnerskabet” var et 
forsøg på at skabe en hel-
hedstankegang for et bedre 
Torv … Gruppen bestod af 
mange gode repræsentanter 
fra socialforvaltningen, som 
havde daglig kontakt med 
”brugerne” på torvet. Af det 
lokale politi, som var trætte 
af at hente de støjende drik-
kere på torvet, for at se, at 
de var tilbage ca. 30 minut-
ter efter, de var løsladt. Af 

Teknik og Miljøforvaltnin-
gen, som også kunne se, at 
torvet ikke fungerede. Og af 
undertegnede fra Lokalrå-
det, som i mange, mange år 
har været optaget af torvets 
ve og vel. 

Partnerskabet arbejdede i 
-

tikken med de drikkende 
på torvet. Der blev forsøgt 
at sætte en fin skurvogn 
i Langebrogade, så nogle 
af drikkegrupperne kunne 
trække derned støttet af folk 
fra socialforvaltningen og 
en ”social vicevært”. Dette 
ønskede de omkringboende 
naboer ikke ...

Alle de forskellige gruppe-
ringer og andre borgere, som 
har arbejdet for et bedre torv 
har alle peget på det samme: 
”Vi vil have et torv med plads 
til alle!”  For selv om mange 
er trætte af drikkeriet og 
råben på Torvet, så har de 

og vil nok blive der, men så 

kan få plads til alle os andre.

Da Lokaludvalget blev 
dannet, blev der straks dan-
net en gruppe, som skulle 
tage sig af torvet. Gruppen 
består bl.a. af tidligere ak-
tive i torvearbejdet, og vi 
kunne derfor både samle 
de erfaringer, som tidligere 
var opsamlet, og på flere 
store borgermøder og ar-
rangementer på torvet fik 
arbejdsgruppen samlet  nok 
ønsker og forslag til at få 
lavet en god samlet plan for 
et kommende ønsketorv. Vi 
skrev det sammen til en del 
af en bydelsplan, som blev 
sendt til politikerne i Borger-
repræsentationen.

Til budgetforhandlingerne 
i 2012 fremsatte Enhedslis-
ten et forslag om at afsætte 
5 millioner til et projekt for 
at forbedre Christianshavns 
Torv. Det lykkedes!

Det nye torv
5 millioner er ikke mange 
penge, når der skal lappes 
på mange, mange års lap-
peri, og når man kendte til de 
mange ønsker og forslag, som 
christianshavnerne havde til 
torvet.

Men nu skulle der forhand-
les med Teknik og Miljøfor-

ud af, hvor meget vi kunne 
”få” …

Det første møde var en 
glædelig overraskelse. Vi 
blev mødt med både stor 
åbenhed og gode analyser af, 
hvad de havde læst i vores 
bydelsplan-forslag. Og sådan 
blev det ved. De konstruk-
tive møder og oplysninger 
og afklaringer af/om mulig-
ligheder på torvet gav et godt 
håb, for at vi endelig skulle 
få lettet lidt på det sølle torv.

Da rammerne var på plads 
blev en ekstern konsulent 
ansat. Det var arkitekt Mari-
anne Levinsen (ML), som selv 
har boet på Christians-havn i 
mange år. Med MLs ansæt-
telse eksploderede projektet. 
Hun kendte selv det sorte 
hul, som torvet udgjorde, 

hun kendte torvets styrker 
og svagheder og hun kunne 
tænke i løsninger, som langt 
overgik det, som vi borgere 
havde forestillet os. De næste 
planlæg ningsmøder blev 
således fyldt med nye idéer 
og forsøg på at skabe gode 
rammer for et helt torv, som 
skulle strække sig fra Dron-
ningehus (langs Dronnin-
gensgade), langs Brugsens 
facade ud og ned til kanalen 
og trække Børnehusbroen 
ind i det langstrakte tor-
verum.

Der skulle tænkes i flere 
opholdssteder, evt. bænke, i 
grønt på torvet og i at skabe 
et stort byrum i midten af 
torvet, så der både kunne 
blive plads til byfester og 
andre større arrangementer 
og til en almindelig hverdag, 
hvor vi ikke skal zigzagge 
imellem diverse afspær-
ringer, for store boder og 
cykelophobninger.

Samtidig var der bin-
din-ger i projektet. Der 
skulle oprettes yderligere 
75 cykel pladser på torvet 
og metroboksen, som kun 
ligger 70 cm under torvet, 
fylder næsten hele torvet, 
således at man ikke kunne 

Nye løsninger på Torvet

planlægge noget, som ville 
stikke dybere end dette, 
f.eks. træer.

Nye tider
Christianshavns Torv har 
således gennemgået en større 
forbedringsproces henover 
sommeren. Projektet skulle 
have været afsluttet til chris-
tianshavnerdagen den 13.  
september, hvor borgmester 
Morten Kabell skulle have 
indviet det nye torv. Men tor-
vet blev ikke færdigt, derfor 
vil det blive indviet, når også 
kanalbryggen er færdiggjort 
i foråret 2015.

Arbejdsgruppen, som har 
arbejdet med torvet, vil fort-
sat have fokus på dele af 
torvets udvikling, som ikke 
har været med i dette pro-
jekt, både de trafikale, de 
sociale og pladsens daglige 
indretning.

For nu har vi fået en god 
ramme om et forbedret 
torv, så nu skal vi til at 
finde en god måde at 
passe på og bruge torvet 
på, så vi virkelig får det 
gode torv med plads til 
alle!
                       Jane Lytthans

Torvets åbning bliver fejret med at opsende balloner.
                                                                        Foto: Linda Mathiesen

Bænke og cykelstativer 
skulle løses, så cyklerne 
kunne gemmes lidt væk og 
bænkene placeres, så de 
både kunne skabe gruppe-
muligheder og være enkelt-
stående. 

Cyklerne kunne stå bag 
små mure ind mod Brugsens 
facade, samtidig med, at 
man kunne sidde på murene, 
som kunne være af kinesisk 
granit.

Men så viste det sig, 
at NCC på Krøyers plads 
havde fundet tonsvis af 2 
milliarder! år gammelt grøn-
landsk marmor, som var 
blevet brudt i et marmorbrud 
i Mammoralik i nordgrøn-
land, i begyndelsen af sidste 
århundrede. Deroppefra var 
det blevet brugt som ballast 
i Kongelige Grønlandske 
Handels skibe. Og senere var 
det blevet brugt til opfyld, 
da havneanlægget skulle 
udbygges. NCC havde kørt 
mange tons til ophugning 

en del også havnet hos en 
stenhugger.

Marianne Levinsen fik 
kontakt til stenhuggeren, og 
gennem denne gode kontakt, 
lykkedes det dem at udvælge 
en meget smuk og varieret 
samling af blokke, som nu 
er spredt ud over torvet i et 
fint mønster, som smukke 

virker det, som om de vokser 
op af brostenslaget, sikkert 
grundet det dygtige brolæg-
gerarbejde, som har kun-
net lægge brostenene så de 

blokke.
Marmorblokkene er sle-

bet på oversiden, så de er 
behagelige at sidde på, men 
siderne er præget af bore-
huller, og har et spændende 
råt udtryk, som, når solen 
skinner på dem, fuldstæn-
digt illuderer isfjeldene i 

har stenhuggeren hugget 

Marmorbænkene i brug                                    

rejse hertil.
Nogle af marmorblokkene 

er også slebet, så de er blevet 
cykelstativer, nok de mest 
eksklusive cykelstativer i 
landet?! Umiddelbart kan 
det ikke mærkes, at der kom-

torvet, men måske vil næste 
sommer vise noget andet ..

Vi må håbe, at torvets 

 Tekst og fotos: Jane Lytthans

De mest eksklusive cykelstativer i byen

brugere vil passe rigtig godt 
på de smukke marmorblokke 
eller isflagerne, for de gør 
virkelig Christianshavns 
Torv til både noget helt sær-
ligt, men samtidig forbinder 
de også torvet til bydelens 
forhistorie med  handel og 
sejlads til og fra de  nordat-
lantiske lande i mere end 
300 år.
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Løsninger for torvet fortsat ...

Billedhuggerbænken på Børnehusbroen
blev nok den største over-
raskelse i forhandlingsfor-
løbet. Vi blev præsenteret 
for billedhuggeren Anders 
Krüger på et møde i MLs 
tegnestue, og dér fremviste 

tænkt bænk, som skulle 
være 17 meter lang, lavet af 
azobé træ (også kaldet jern-
træ), og den skulle opsættes 
langs hele rækværket ud 
mod kanalen. Han mente, 
at der kunne være plads til 
50 mennesker, men hvis de 
kendte hinanden godt, så 
kunne de nok være 75! 

Vi havde tænkt på at 
opsætte en række køben-
havnerbænke med blomster-
potter i mellem, så dette var 
en formidabel og forløsende 
udvidelse af projektet! 

Anders Krüger (AK) fik 
plads i tre måneder på Stat-
ens Værksteder for at lave 
en 1:1 model af bænken, 
og en tidlig søndag morgen 
bragte han, ML og nogle ven-
ner modellen op til Børne-
husbroen for at afprøve og 

Morgenmad på Billedhuggerbænken                                 

tilrette målene for den på 
stedet. Den skulle stå, så den 
skabte en smuk forlængelse 
af torvet, samtidig med at 
den kan skabe sin egen lille 
plads mellem bænk og bro-
rækværket.

Modellen var så virke-
lighedstro, at allerede mens 
den blev opsat, så satte folk 
sig for at spise medbragt 
morgenbrød eller for at stu-
dere turistkortene.

4. september kl. 3 om mor-
genen  kom den rigtige bænk 
fra Amsterdam, hvor AK 
havde arbejdet med den, og 
med to store kraner blev den 
ca. 8 tons tunge bænk sat 
præcis, hvor den skulle stå.. 

En  ældre  dame kom 
samme morgen hen til AK og 
spurgte, ”Hvorfor er bænken 
skæv?” AK forklarede, at den 
underste del af bænken følg-
er bro-rækværkets skævhed, 
mens den øverste del af 
bænken faktisk står helt 
vinkelret på bolværkssiderne 
langs kanalen. Damen lovede 
at sprede den besked, men nu 

har avisen hjulpet hende.
Siden har billedhugger-

bænken været et fast sid-
depunkt for mange, mange 
mennesker, og vi må håbe 

på, at den bliver stående så 
mange kommende genera-
tioner kan nyde den lige så 
meget, som vi gør! 

Metroruderne i 
brolægningen havde 
i mange år været en stor 
gene for torvet, men i løbet 

og ML forhandlet ruderne 
helt væk! Det kostede lidt på 
budgettet, for Metroselska-
bet ville have penge til en 
bedre belysning på deres 
perroner, men de penge var 
godt givet ud, er vi mange, 
der synes.

Metroruderne er væk, nu kan vi færdes frit på torvet og der er plads til os alle

Torvekiosken var 
kommet til at stå i en grim 
skygge af toiletmonstret. 
Derfor forslog ML, at den 

torvet, således, at den blev 
torvets samlende vartegn. 
Den kan nu ses lige meget 

hvor vi kommer fra, og tår-
nets ure og smukke ud-
skæringer kan nu bedre 
nydes.

Kiosken blev i sommeren 

torvet, men en dag var den 
pludselig væk! Stor opstan-
delse, ”for det er jo det, som 
vi altid har frygtet”, sagde 
folk på gaden. Heldigvis var 
det dels fordi entreprenøren 
havde støbt fundamentet 
for højt, så de måtte ændre 
det, dels havde man ikke 
været opmærksomme på, 
hvordan kioskens indretning 
var placeret, så man havde 
vendt den forkert i forhold 
en kommende servicefunk-
tion ind mod torvet … så 
kiosken kom tilbage og står 
rigtig godt dér.

Det grønne blev ikke 
til store blomster- og busk 
og klatreplanter i potter, som 
vi havde forestillet os, men i 
stedet endnu et træ ved tor-
vets sydlige side, og dette træ 

erstatning for den, som blev 
fjernet, da toiletmonstret 
blev opsat. 
Planen havde endnu en rund 
bænk, men den er desværre 
blevet sparet væk i den sidste 
del af  ”byggefasen”.

OG så kommer der 4 store 
træer i området bag grøn-
landsmonumentet og ud mod 
Overgaden Oven Vandet. 
Disse træer vil skabe både en 
god symmetri på torvet og et 
tiltrængt grønt islæt mellem 
det grå og det hvide, og give 

-

så de synes at stå længere 
fremme på torvet end de 
faktuelt gør.

Kanalbryggen, det 
lille ”trinbrædt” ned mod 
kanalen er blevet meget for-
sinket, hovedsaglig grundet 
lang sagsbehandling. Den 
er blevet lovet opsat engang 
i foråret 2015.

Belysningen  har 
været en vanskelig sag. På 

at afprøve nogle lamper 
på torvet i nogle måned-
er. Siden har lamperne, 
”Strået” bliver de kaldt, 
været den eneste og absolut 
utilstrækkelige belysning 
på torvet. Der er ikke afsat 
penge til en bedre belysning, 
men ML har foreslået en 
enkel og billig løsning med 
wirerhængte lamper heno-
ver torvet, således at hele 
torvet vil blive belyst. Vi 
håber, at denne løsning vil 

kunne blive gennemført i lø-
bet at dette år, så vi ikke skal 
have endnu en vinter med et 
torv, som virker som et sort 
hul det meste af døgnet.
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Fotos:
UBS = Ulla Bo Skovart
LM   = Linda Mathiesen
MM  = Marie Markus

Danseundervisning på 
Christianshavn i danselokalet (HAL C 
på holmen)

Hold for både børn, unge og voksne !

Vi tilbyder bla.  Hip Hop og MGP 
for børn , samt både Samba, Salsa, 
Dancehall og Hip Hop for voksne 
mm.

Vi har også mange andre hold, de 
foregår bare ude på Nørrebro.
 Vi laver også events og polteraben, 
det kan både foregår på Chr. Havn og 
Nørrebro, så skriv til os

Læs mere på www.elstudio.dk 

Christianshavnerdagen på Torvet og i Torvegade

Torvet blev åbnet af arkitekt Marianne Levinsen, som har været mester for 
den fantastiske torveplan, af billedhugger Anders Krüger, som har været 
mester for den unikke Billedhuggerbænk og Jane Lytthans, som er tovhold-
er for torvearbejdsgruppen i Lokaludvalget.

Lokaludvalgets formand Pouls Cohrt uddelte Christianshavnerprisen til “Børnecaféen”, som 
holder til i Genbrugsen i Torvegade

Christianshavnerdagen havde to rigtig gode debatter, den ene om 

på Christianshavn. Begge debatter blev fulgt med stor interesse og 
mange spørgsmål fra borgerne.

http://www.elstudio.dk
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I Christianshavneren 6/2014 skriver Christianias Frie Natur 
om den triste skæbne for svaneynglen i Laboratoriegraven. 
Indlægget følger stort set i kølvandet på et tidligere ligeledes 
anonymt indlæg fra samme forening: Bundlinjen er, at ka-
jakker og Stand-Up-Paddles er skyld i alle dårligdomme for 
fuglelivet fra Værftsbroen og Hal C og op til Marinestationen. 
Jeg vil gerne - som mangeårig beboer i området, 
som ivrig kajakroer og som formand for Bådlauget 
Halvtolv give et skriftligt input i denne sag.
Dels har vi alle årene i vores bådlaug oplært alle 
roere i fornuftig omgang med fuglene. Andre 
klubber har tilsvarende skrappe optagelses- og 
oplæringskrav, før roerne ”frigives”, som det 

svanerne, typisk i rugetiden og mens ungerne er 
nyklækkede. Sikker afstand til svanerne kom-
mer helt af sig selv - for de er meget aggressive 
i den periode.   

Der er svanepar med ynglesucces i Christians-
havns Kanal og Frederiksholms Kanal. De yngler 

jeg har roet. Derfor synes jeg kritikken skyder 
vildt over målet. Svaner kan sagtens vænne sig 

ud for Ravelinen, lige hvor alle hundelufterne og 
joggerne kom forbi.

Problemet for fuglelivet i Laboratoriegraven og 
Erdkehlgraven er for mig at se først og fremmest 
de mink, der er sluppet ud for at bekæmpe rot-
teplagen i sin tid. Vi har - efter at en mink tog 
ophold i Halvtolvs bådskur - henvendt os til kom-
munen og endda forhørt os i Miljøministeriet. Men 
selvom mink er en invasiv art, vil man ikke gøre 
noget ved problemet. Mink er frygtelige dræbere 

gemme sig under forældrenes vinger, er let bytte.

      Det er selvfølgelig rigtigt, at 
der er meget mere menneske-

som forstyrrer fuglene.  Men 
mener skribenten virkelig, 
at alt bliver bedre ved at 
etablere et hermetisk luk-
ket naturreservat 2,5 km 
fra Rådhustårnet til ære for 

Tak til christianshavnerne
17,7 % af christianshavnerne stemte på 
Folkebevægelsen mod EU

Af Lave K. Broch, 1. suppleant til EU-parlamentet for 
Folkebevægelsen mod EU 

EU 8,1 % af stemmerne på landsplan, men på Chris-
tianshavn gik det endnu bedre, da Folkebevægelsen 

christianshavnere, der gjorde en indsats for den tvær-
politiske EU-modstand og til alle dem, der stemte på 
liste N den 25. maj. 
Folkebevægelsen mod EU på Christianshavn og i 
Indre By fortætter aktivt med at sætte fokus på EU og 
hvad der sker i unionen. Det er der kraftigt brug for, 
da EU´s beslutninger på mange områder er til skade 
for borgerne og miljøet. Et aktuelt eksempel er, at 
Danmarks regering efter EU-valget meddelte, at de 
vil droppe et forbud mod 4 hormonforstyrrende stof-
fer, fordi det vil være i strid med EU’s regler. Stofferne 
mistænkes for at være skyld i for tidlig pubertet hos 
piger og misdannede kønsorganer hos drenge. 
   Det Økologiske Råd peger på, at Danmark nu sættes 
i en sværere situation i forhold til at beskytte sine 
borgere mod sundhedsskadelige stoffer. I Folkebev-
ægelsen mener vi, at Danmark skal have ret til at gå 
foran på miljø- og sundhedsområdet. Det er helt uac-
ceptabelt, at unionen vedtager regler, der skader vores 
sundhed. 

besluttede at nedlægge busslusen på Holmen på Chris-

Prinsessegade på Christianshavn.

at nedlægge den bussluse, som ellers har skabt en fredeligere 

hverken til at hugge eller stikke i. Derfor har Enhedslisten 

kunne få den bedste løsning alt taget i betragtning, siger 
teknik- og miljøborgmester Morten Kabell (EL).

Den holdning står han ikke alene med. Gennem lang tid har 
Christianshavns Lokaludvalg og beboerne i området forsøgt 
at forhindre nedlæggelsen af busslusen, men altså uden 
held. Nu vil kommunens medarbejdere gå i gang med at lave 

på Prinsessegade for på den måde at sørge for, at det stadig 

også blive friholdt for parkering, og der vil blive etableret 
holdepladser til turistbusser.
   Desuden lægger man nu op til en fast rute for netop 

turistbusser og  busafsætning til turistbusser på Sct. Annæ 
Gade. Også taxierne får foreslået en fast rute med vende-
plads på Bådsmandsstræde. Det skal medvirke til mindre 

på cykelsti og fortove kan skabe udfordringer for cyklister 
og fodgængere.

Et af de markante tiltag i projektet vil være etableringen 
af et lyssignal i krydset mellem Bådsmandsstræde og 
Prinsessegade, som forventes at øge trygheden for beboere 

cykelbane mod busslusen, og på Sct. Annæ Gade og Bur-
meistergade etableres en dobbeltrettet cykelsti. Samtidig 
får Bodenhoffs Plads gennemført fortov to steder.

Med venlig hilsen  Morten Rixen
Pressechef TMF Sekretariat

svaneparene? Kommunen har tilladt, at Raftingklubben som 
nu også har en meget succesrig Stand-Up-Paddle-afdeling 
bruger området - og det har de jo gjort de sidste mange år. 
Det samme gælder de to baner for Kajakpolo-klubben, der 
er landets førende med landshold mm.
   Alle registrerede klubber i Laboratoriegraven, som foru-

den de nævnte også omfatter USGs kajakafdeling, Køben-
havns Kajakklub samt vores meget mindre bådlaug, kan 
naturligvis underlægges regulering. MEN det væsentlige 
er, at der ikke er EN klub og EN reguleringskanal, som 
læserbrevet giver indtryk af. Der er et uoverskueligt hav af 
privatpersoner, smågrupperinger, udlejere af motorbåde og 

som de mange nysgerrige gæstemotorbåde osv.
   Klubberne har ikke en samlet gennemslagskraft. De uer-
farne privatister i egne kajakker - skønnet måske halvdelen 
af de kajakroere man ser i havnen - samt de horder af udlej-
ningskajakker og udlejningsmotorjoller, der er i havnen - er 
helt uforudsigelige, fordi de ikke kan styre og håndtere deres 
grej. Udviklingen kan ses som sørgelig, men spørgsmålet er, 
om den kan rulles tilbage?
   Vi må erkende, at der er sket en integration af Holmen og 

til følge. Dertil kommer store og publikumstunge events 
på Refshaleøen. Samtidig er friluftslivet eksploderet og 
blevet drejet i mange retninger - herunder havsvømning, 
Stand-Up-Paddle og ikke mindst havkajak. Langs bredden 
af Erdkehlgraven er der kommet mange nye private både 
til, hvoraf mange ligger som vrag. Der er lavet brygger, 

beboere og turister nyder mad og drikke langs vandet på 
Refshalevej – og forstyrrer dyrelivet.
   En dag roede jeg forbi et støjende selskab hvor den enes 
ben var under ½m fra en rugende rørhøne i sivene. De havde 
overhovedet ikke set reden - og var ikke lige de typer jeg 

ville indlade mig med. Det er naturligt, at beboere der som 
jeg selv husker de gamle, fredelige dage, længes efter den 
ro som herskede dengang det var lukket militært farvand.

Men hvordan har Christianias Frie Natur forestillet sig, 
at Lokaludvalget skulle have magt eller myndighed at sætte 
ind? Vandet i Laboratoriegraven og Erdkehlgraven hører nu 

kommunen rykke ud. Og selv hvis de mange foreninger, 
privatpersoner, bådlejende turister, slentrende folk langs 
bredderne på en gang kunne nægtes adgang, ville det kræve 
årelang og kostbar håndhævelse.
   Er det den udvikling vi ønsker i vores bydel? Mit svar er 

fokus på problematikken. Lad os lave oplysningskampagner 
samt forsøge afspærre dele af bredden i rugeperioden, fx 
som et samarbejde mellem kommunen, der ejer bredden, 
Christianias Frie Natur samt beboerforeninger og vand-
sportsklubber langs vandet.
   Jeg er sikker på, at svanerne under alle omstændigheder 
vil vænne sig til de nye tider - dog vil minkens hærgen langs 
bredderne i mange år fremover gøre livet surt for alle de 
ynglende fugle.

Michael Lerche Nielsen, Halvtolv

PS der blev set en mink ved højlys dag i forbindelse med 
Aktivitetsdagen i kanalen ud for Hal C 30/8

Smukke svaner og grimme ællinger

Endelig løsning fundet for Prinsessegade

Teknik- og Miljøudvalget har mandag aften, 22. september, behandlet sagen om 
ændringer af Prinsessegade. Vi har lavet en kort nyhed om udvalgets beslutning:

Mink ved søbred                                                   foto: Laurie Cambell

Hvad er en løsning?

en løsning, men er det for 
at løse egne problemer med 

eller borgernes reelle proble-
mer med den ustyrlige prob-

omkringliggende gader?
Et mærkeligt forlig under 

budgetforhandlinger bragte 
busslusen i spil, den skulle 
nedlægges, måske fordi den  

En mærkelig beslutning for 
den har bevisligt skabt en 

Prinsessegade, og har hjulpet 
de passerende ca. 3000 børn 
til en større tryghed til skoler 
og daginstitutioner. Lokalrå-
det, skolerne og store grupper 
aktive borgere kæmpede for 
busslusen i mange år, fordi vi 
vidste, at den nytter!! 

Husk, at den ikke skal 
nedlægges før det er bevist, 
at det nye projekt kan skabe 

-
gade for vores børn .. og alle 

os andre!!
Formålet med det nyvedtagne 
projekt synes at skulle være 

-
fet plads til turistbusserne, 
at håbe på, at taxaerne ikke 
holder på cykelstien (kunne 
nok løses med steeler langs 
kantstenene?!), at håbe på 
at gadens aggresive, daglige 

piller netop før de kører i-
gennem gaden, at bedre CO2 

de kalkulerede beregninger 
passer osv. osv.

Et projekt, næsten som 
dette, viste sig  at være for 
farligt i andre byer, derfor 
blev det sidste år taget af 

overvejelser og nogle taxa- og 
busløsninger, så er projektet 
genfremsat og nu vedtaget - 
gad vide hvilke beregninger, 
der har skullet til for at æn-
dre farligheden ved projektet 
til den store accept, som 
vedtagelsen angiver??

                     Jane Lytthans  
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Så blev det ”nye Christianshavns Torv”, som 
vi alle havde hørt så meget om, da endelig 
indviet.

Torvet var afspærret hele dagen, så man 
-

taler hele dagen.
Da så alle afspærringer var blevet fjernet, 

·
·        Ovenlysvinduer til Metro var fjernet
·
·

masser af bajere!!!

Læserbrev fra Enhedslistens medlemmer af 
Børne- og Ungdomsudvalget

Drømmen om en ny 
skole

 lever stadig
Af Rikke Lauritzen og Gorm Gunnarsen (Ø)

Kommunens budget for 2015 vedtages torsdag den 2. 

I 11. time viste det sig, at byggeriet ville blive meget 
dyrere end først forventet. Derfor indvilgede vi i, at den 

stadig.

forhandlinger.

Cykelruteprojekt i sammenbrudsfasen?
Siden Københavns Kommune i 2009 første gang luftede 

Kommune siddet overhørig.
   Nu er status, at man forsøger at lappe på den dårlige løsn-

-
gade ud I den allerede overbelastede Torvegade. Senest 

-
igt og stille - men på den anden side har Styrelsen for Slotte 

stilstand i byggeriet. Det betyder, at det allerede udførte 

mængder af tid og penge at rette op på.

udstillet som ansvarsløse egoister, fordi de opponerer imod 

Jensen og hans embedsmænd undlader at forholde sig til det 

-

selvom det måtte gå lidt ud over en eller andens prestige. 

-

og få en løsning, som fungerer til alles glæde.

Poul T. Cohrt
(der i øvrigt også er formand for Christianshavns Lokaludvalg)((

I sidste nummer af avisen fortalte Cecilie Balling om 
genvordighederne som er opstået forud for det som 
kommunen kalder ”Verdens bedste børneby”. Det 
projekt som den har i gang på Trekantsgrunden og 
som har givet forskellige uforudsete problemer, men 
børnene er velkomne i Njalsgade:

Da de små stemmer forsvandt fra Refshalevej
-

Her kommer Verdens Bedste Børneby...Foto Marie Markus

Overskudsgymnasie 
         i underskud 
Af Jonathan Tümmler

-

-
dervisning, mindre forberedelsestid til mine undervisere 
og meget meget mere.

Jonathan Tümmler er elev 
på Christianshavns Gymnasium

Regionsformand i DGS Storkøbenhavn

-

vuggestue-stue og har børnehavestuer, hvor der man-
gler op mod halvdelen ift. normeringen. 

Flytning har kostet
-

shavn til Islands Brygge, er mange børn forsvundet. - 
Mange forældre oplever afstanden fra Christianshavn 
til Njalsgade som stor, siger Trine Holmgren, der er 

Asbjørn går i en anden børnehave nu, siger Asmund 

   
-

oprindeligt var 39. - En hel vuggestue-stue er blevet 
nedlagt, og vi mangler børn i børnehaven. Men vi er i den 

far til Igor på fem år og formand for forældrerådet, opfordrer 
Christianshavner- og Amagerfamilier til at søge Krudthuset 

Og om et års tid er vi jo tilbage på Christianshavn, siger han. 
Nanna Sverrild

HURRA – HURRA – HURRA

Vinsten
Torvegade 55

Nye siddepladser i grønlandsk marmor  
foto Marie Markus

Krudtugler, kom til Njalsgade
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Desværre blev der ikke plads til en stor årlig begivenhed på Christiania i sidste nummer af avisen,så her er lidt derfra:

MINORITETERNES GRUNDLOVSDAG PÅ CHRISTIANIA
Det foregik – den 5. juni - som i de senere år 
- på Ridebanen, pladsen foran Den grå Hal

I år havde Christianias Kulturforening - foruden 
det faste samarbejde med LLV (Landsforeningen 
Lediges Vilkår) - også fået Hus Forbi og SAND 
med i samarbejdet om begivenheden! Mange 
minoritetsgrupper var tilmeldte, mange 
interesserede publikummer - og en fantastisk 
stemning.

Der var to hovedtalere:
Hans Jørgen Bonnichsen, fhv. chef for PET og 
debattør med: ‘Når Råbene bliver Høje’
og Lisbeth Zornig Andersen, forfatter og debattør 
med: ’Stemmer fra Kanten’

”NÅR RÅBENE BLIVER HØJE”
Her er Hans Jørgen Bonnichsensgrundlovstale:

Omgivelserne burde have hørt de høje råb. De havde gentaget 
sig gennem mange år, og det var skæbnesvangre råb. Selv om 
man hørte dårligt, så var det ingen undskyldning, for ”råb” 
kan til tider være synlige, meget synlige endda: Et blåt øje, 
en hudafskrabning, et forstenet, fortvivlet udtryk i øjnene 
taler sit eget sprog! 
   Det hele startede smukt med en stormende forelskelse. 
En forelskelse der ændrede sig og med årene. De kærlige og 
søde ord blev til eder og forbandelser. Afmagt førte til onde og 
skingrende ydmygelser, og kærtegnene blev til klø og kvæler-
tag.   Ü»t endte med at en taxachauffør så en mand vakle ud 
og falde om på gaden på hjørnet af Torvegade 
og Prinsessegade ikke så langt herfra. Offeret 
blev erklæret for død ved ankomsten til Bis-
pebjerg Hospital. Dødsårsagen var en række 
knivsstik i ryggen.
    
Det var den nemmeste sag, jeg nogensinde 
har været med til at opklare. Vi kunne 
følge blodsporene til en lejlighed i gaden. Vi 
bankede på døren. Den blev åbnet af en dybt 
fortvivlet, nedbøjet kvinde. Et nyt offer, for 
det var tydeligt at se, at hun havde været 
udsat for vold. Der var mærker på halsen og 
punktformede blødninger i øjnene. Det sidste 
er tegn på yderste livsfare.
 Jeg hørte nu en historie, som jeg desværre 
har hørt alt for ofte i mit lange politiliv. En 
hjerteskærende beretning om et liv i trange 

og blev kompenseret med druk vold og ned-
værdigelse, der kulminerede med det sidste 
skænderi, hvor manden i stærkt beruset 
tilstand forsøgte at kvæle hende, men hvor 
det lykkedes kvinden at få fat i en kniv, som 
hun desperat stak i ryggen på ham for at 
forsvare sit liv.
 De høje ”råb” var der ingen, der havde lyttet 

Bonnichsen fortæller videre om en række sager med vold og bes-
tialske drab, som han har været med til at opklare i sin tid på 
polities “Rejsehold”. Om individers og samfundets svigt både 
overfor offer og gerningsmand. Det gør han for at minde os om 
at vi skal være lydhøre overfor næstens “råb”. Han fortsætter:  

Det er eksempler på, hvor galt det kan gå, når råbene bliver 
høje, og ikke høres.  (...) Alle søgte de opmærksomhed. Alle 
havde de brug for gensvar og kærlighed. Men ingen hørte, 
ønskede eller magtede at lytte til dem, selv om det var skrig, 
menneskesjæles inderste bøn om opmærksomhed og hjælp!     
 Behovet for at blive anerkendt og elsket kender ingen græns-
er. Følelsen af at ikke høre til, at ikke være noget værd, at 
være ringeagtet, er ikke alene et universelt motiv bag mange 
kriminelle handlinger, men også en stærk og stigmatiser-
ende følelse blandt 
mange minoriteter.
De her nævnte ”råb” 
er kun glimt fra 
mine 41 år i dansk 
politi.  Hvad har de 
så med grundloven 
og dagen i dag at 
gøre?
   Grundloven er i 
vidt omfang skrevet 
med blikket fæstet 
i bakspejlet, på his-
torien. 
  Det var tidens fe-
jltagelser, man ville 
forhindre i frem-
tiden. f.eks. at re
geringer ikke kunne 
mi sbruge  deres 
magt, sådan som 

man havde set det under Enevælden, men også at de frihed-
srettigheder, de garantier om respekt for vore fundamentale 
menneskerettigheder, der blev sat ind i grundloven, skulle 
tjene til at sikre, en bedre tilværelse for os alle.
   En af de helt afgørende søjler, til at sikre dette var ytringsfri-
heden, der jo var en garanti for at mindretallet, minoriteterne 
også kunne komme til orde.
Desværre er der måske en tendens i tiden, der har medvirket 
til at ændre ytringsfriheden fra at være et redskab mod mag-
ten, til nu at være et redskab mod mindretallet. Et redskab til 
at forsøge at lukke munden på dem vi ikke kan lide. 
   Derfor er mine eksempler og dagen i dag en god anledning 
til en påmindelse til os alle om at holde fast i ytringsfrihedens 
oprindelighed. En skrift på væggen om, at magten altid for-
muleres ikke alene gennem vore lukkede munde, men også 
vore døve ører. Grundlovens dybeste intention er så sandelig, 

at lytte inden råbene blive for høje!
Men trods disse gode intentioner er råbene der stadigvæk, og 
spørgsmålet er om vi, og samfundet har fået, (...) ”hård hud” 
på trommehinderne, og blevet ”tunghøret”, og derfor ikke i 
stand til at lytte før det er for sent (...) f.eks. er antallet af 
psykiske syge personer, der bliver dømt for en forbrydelse 
tredoblet på ti år. 

Ù®«²¼´±ª»²ô ª±®¬ ¬:®µ»¬» ª;¾»²
Jeg har holdt grundlovstaler 
en del gange, bl.a. i en af 
grundlovsfædrenes højborg, 
Grundtvigs Vartov, i midten 
af København, i præstegård-
shaver på Fyn og ved Bovb-
jerg Fyr på vestkysten. Men 
aldrig med et så dedikeret 
fokus, som her på Minorite-
ternes Grundlovsmøde (og 
tak for det), hvor det handler 
om de grupper, som grund-
loven netop forpligter os til 
at lytte ekstra til.
   Arbejdsløse, Arabere, Bøss-
er, Christianitter, Ensomme, 
Flexjobbere, Flygtninge, 
Førtidspensionister, Gade-
børn, Gale, Genier, Græsrød-
der, Grønlændere, Gøglere, 
Handicappede, Hjemløse, 
Kunstnere, Landevejsrid-

dere, Lesbiske, Læger, Lærere, Oprørere, Ordblinde, 

 En vild men også skøn opremsning, også fordi det 
er en påmindelse om de vigtige spørgsmål, som også 
en dansk forfatter, Leif Panduro yndede at stille.
Han forholdt sig meget kritisk til samfundet og dets 
etablerede normer (...) og spurgte: Hvad er normalt 
og unormalt? (...) Det undersøger han i novellen “Uro 
i Forstæderne” Frygten kan være invaliderende (...) I 
frygtens hale ligger nemlig foragten. Når vi er grebet 
af frygt, næres hadet og alt bliver til ”sort eller hvidt”, 
eller ”dem og os”. (...)
Frygtens politik har spillet en stor rolle igennem de 
sidste 11 år, (...) Hvor det for mig at se, er klart at 

politikere vejer langt tungere end respekten for grun-
dlovens frihedsrettigheder og for vor retssikkerhed. 
Og retssikkerheden er, som Grundloven også fastslår, 
betingelsen for et værdigt liv. Lighed for loven - er 
betingelsen for et værdigt liv, og er den fraværende, 
er demokrati og ens personlige sikkerhed truet. 
   Det stærkeste våben vi har i etableringen af vor 
modstandskraft, i vort arsenal mod krænkelserne 
af vore fundamentale menneskerettigheder (...) er 
Grundloven, der netop er den formelle ramme om 
vort demokratiske system og de vigtige spilleregler 
for dit og mit velfærd.

   Grundlovsdagen er en påmindelse om, at det, at kæmpe 
for disse idealer gælder for os alle, minoritet som majoritet, 
men også om, at vi bruger vor rummelighed og evnen til at 
leve med, og respekterer andre kulturer, religioner og vore 
forskelligheder.
   Og sidst, men vigtigst, at demokratisk ansvarlighed starter 
med viljen til at lytte og måske forstå ordene inden de bliver 
for høje.

God Grundlovsdag

Hans Jørgen Bonnichsen
Forhenværende chef for PET, red.

Bonnichsen taler                                        foto. Ole Strandgaard

“Minoriteterne er majoriteten”
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Natur klummen
Så kom efteråret med et brag - og de første trækfugle er 
allerede ankommet - Pibeænder, Troldænder og Taffelænder 

Og Nemoland fejrede Christianias fødselsdag 26. september

I løbet af den næste tid vil de gradvis stige i 

-

-
veklare igen og begge generationer vil straks 

-

Øresund og andre steder - men de vender tilbage inden 

    
Vi ønsker alle et godt efterår

Foreningen til bevarelse og udvikling af Christianias frie naturW
 

Fotografen Susanne Mertz har 
været så venlig at dele nogle 
af sine mange dejlige fotos fra 
Christianshavn gennem tiden med 
os, og vi fortsætter med:

Indkøberen på Christiania 
marts 1976

tekst og foto: Susanne Mertz

Susannes 
    Christianshavn

tekst og foto: Susanne Mertz
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Medlem af Københavns 
Borgerrepræsentation for 
Dansk Folkeparti, Finn Ru-
daizky, er netop blevet op-
stillet af sit parti til Folket-
inget.

 
Kredsene er blevet fordelt 

således, at Finn Rudaizky er 
kandidat i Sundbyøster. Men 
da København er en kreds, 
kan man også stemme på 
ham på Christianshavn.

 
Det bliver det mangeårige 

folketingsmedlem Peter 
Skaarup, der bliver det store 
navn blandt kandidaterne. 
Derudover kommer Martin 
Henriksen også på listen i 
København. Finn Rudaizky 
glæder sig over den tillid, 
som medlemmerne har vist 
ham ved at gøre ham til 

Septembers store begiven-
hed blev årets Christian-
shavnerdag d. 13 – på trods 
af datoen (og det uheldige 
vejr, der åbenbart hørte 
til) – blev det en god dag. 
Billedreportage andetsteds i 
avisen. 

I år var dagen henlagt til 
Torvet – og vi havde fået Tor-
vegade spærret af. Tidligere 
har den efterhånden tra-
ditionsrige dag været af-
holdt på Arsenaløen for at 
fokusere på behovet for en 
idrætshal. Men den indviede 
vi jo sidste år – så i år ville 
vi promovere behovet for 
en fredeligere Torvegade, 
gerne bilfri. Først på efter-
middagen – da vejret endnu 
var rimeligt – anslås det, at 
3-400 mennesker løbende 
var tilstede på festpladsen. 
Senere tog silende regn over 

-
tede kl. 16 var deltagerne 
ret få.

-
forhold og skoleforhold – sidst-

store beløb, der anvendes på 
midlertidige forbedringer af 
skolen i Prinsessegade. Arbe-
jdet for at få bygget en helt ny 
skole i stedet fortsætter.

Der var fælles morgenkaffe 
og en hel plads fuld af ak-
tiviteter og handel. Mange 
havde sponsoreret (Tak for 
det – se listen andetsteds i 
avisen) og arrangørgruppen 
havde udført et mega-arbe-
jde – også tak for det.

Dagens forløb tydeliggjorde, 
at det nyistandsatte Torv er 
bydelens naturlige midtpunkt 
og at en reduktion af Torve-

af væsentlig betydning for 
bydelens sammenhæng.

Ved samme lejlighed skulle 
-

emoni, hvor det renoverede 

Men – som den opmærksomme 
tilskuer vil have bemærket – 
graves og regeres der stadig. 
Så der blev ingen bukser af 
det skind! Tidsplanen lyder nu 
på en gang til foråret – så mon 
ikke lige det falder i hak til 
næste Christianshavnerdag?

Til gengæld uddeltes 
”Havnens Pris” 

som anerkendelse af og støtte 
til deres store og vigtige arbej-
de for udsatte familier, især 
enlige mødre.

Der er kommet en ny plan 
for brugerinddragelse i kul-

Nyt fra lokaludvalget

Islands Strikkefestival på Nordatlantens Brygge
Da avisens udsendte ikke nåede frem til denne fantastiske begiven-
hed, har Martin Hilker fra Nordatlantens Brygge været så venlig at 
sende os nogle kommentarer:

Der kom omkring 400 besø-
gende som var dejligt be-
gejstrede og det var et par 
fantatiske eftermiddage med 
både foredrag, workshops, 
bl.a. om at undgå at hæfte 
ender. Der var materialer, 
der kunne købes under fes-
tivalen, hvoraf det meste var 

-
delse med arrangementet. 

Fra Tusindfryds blog 
blogspot. dk fotælles:

I går Lørdag smuttede jeg 
en tur til Nordatlantens 
Brygge.
 
Her blev der holdt en ret lille 

-
val med Islandsk Strikde-
sign og garn.
 
Udover salgsboder med klas-
siske Islandske garner, nye 
garner og helt særlige gar-
ner, er der lagt op til fore-
drag om ex i indfarvning 
af uld med naturfarver , 
strikketurisme og  nordiske 

strikketraditioner.
 
Mini workshops : splejse 
ender, lynlås i strik og design 
din egen islandske sweater.
  
sonja sagde ...
var lige et smut forbi i dag, 

plantefarvede garn fra gu-
drun:)
Raastof sagde ...
Jeg var også lige forbi i dag, 
virkelig lækre sager.
Lilla sagde ...
Såg kjempe jillt ut. Hadde 
eg bare vert i nærheten....... 

-

veke. klem
Ingrid K. sagde ... Hello! 
What an interesting post, 
thanks for sharing! Og jeg 
kan stærkt anbefale Gu-
druns smukke plantefarvede 
garn af islandsk uld, jeg har 

strikket af det og det er bare 

MUMS! kh.fra Island.
 
Af helt særlige garner fandt 
jeg dette angora garn, næn-
somt klippet fra egne kanin-

samlede “produktion” en 
rigtig lille garnskat. Og til 
mig selv købte jeg “EinRum” 
et klassisk Islands garn med 

en silketråd tvundet i , skal 
blive til en lang islandsk 

turenheden Islands Brygge-
Christianshavn, der bl.a. om-
fatter biblioteket og Hal C. 
Planen ønsker at inddrage 
brugerne i arbejdet – men 
reserverer al bestemmende 
myndighed til den ansatte 
ledelse. 

Altså dybt udemokratisk 
– og så på Christianshavn, 
hvor vi har lange og positive 
erfaringer med græsrodsar-
bejde! I sit høringssvar gør 
LU også opmærksom på dette 
misforhold,

Der er kommet en vækst- og 
erhvervsplan for København i 
høring. Et hovedelement er, 
at byen skal tilstræbe en år-
lig, økonomisk vækst på 5%, 
altså langt over, hvad landet 
som helhed kan forvente. Det 
var svært af forene synspunk-
terne i LUs drøftelse. Nogle 
fandt denne vækstmålsætning 
meget positiv, andre påpegede, 
at nulvækst ville være bedre 
for vor trængte klode (vi har 
ingen ”Planet B”). Udkommet 
blev, at man kunne enes om 
en udtalelse, der lagde vægt 
på, at evt. vækst skulle være 
bæredygtig og grøn.

Næste Christianshavner-
møde bliver på Papirøen 1. 
Oktober, hvor vi får lejlighed 
til se at bese tingene og få 

forklaret, hvilke planer, der 
pt huserer. Læg mærke til 
tidspunktet: af hensyn til lyset 
foregår mødet kl. 18 – 19. Vel 
mødt!

Trafikudviklingen – in-
frastrukturen – på Chris-
tianshavn er dybt prob-
lematisk: 

-
ing af Prinsessegade og påføl-
gende nedlæggelse af busslus-

blive et helvede, da de er uhen-
sigtsmæssige i linjeføringen og 
ikke tager højde for, hvordan 

ledes videre af i forvejen for 

Når befolkningstallet sti-
ger på Margretheholm, Pa-
pirøen og siden Refshaleøen 
bliver inddraget i byud-
viklingen, vil infrastruk-
turen være ringe i rystende 
grad, hvis ikke der gøres 
noget i tide. Derfor vil no-
vembers borgermøde handle 
om hvordan ”rettidig omhu” 
kan tage sig ud i denne sam-
menhæng.

poul

Finn Rudaizky 
på vej til 
Folketinget

kandidat.

 ”Det glæder jeg mig meget 
over. Jeg glæder mig også 
til at give mit bidrag til at 

-
varlighed og rimelige vilkår 
for de mange, som gør en 
indsats. Naturligvis ved jeg 
godt, at jeg ikke kommer til 
at slå Peter Skaarup. Men 
jeg håber da, at mange gerne 
vil give mig deres stemme.... 

   Meningsmålingerne 
svinger mellem to eller 
tre mandater ti l Dansk 
Folkeparti. Derfor bliver det 
også afgørende hvordan de 
personlige stemmer falder.

Østerbrogade 224
2100 København Ø
Tlf.: 60 92 71 91
Dronningensgade 46
1420 København K
Tlf.: 60 92 71 21

Høreapparater fra Interton

Sommer’s Høreklinik

Avancerede høreapparater til tilskudspris

Ý¸¿®´±¬¬» Í±³³»®

walkan.strik
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Det har også længe været 
tiltrængt – men meget har 
stillet sig i vejen: først skulle 
ejendommen rekonstrueres, 
dernæst skulle de nødven-
dige tilladelser fra kom-
munen på plads. Det sidste 
trækker lidt ud – men vores 
uddeler, Cemil – forsikrer, at 
selvom startdatoen af denne 
grund ikke er sikker – så vil 

Torsdag d. 18. september var 
børn fra Christianshavns 
børneinstitutioner inviteret 
til plantedag på Christian-
shavns Volds legeplads. 

Miljøpunkt Indre By - 
Christianshavn havde ind-
købt planter.

”I Miljøpunkt Indre by 
Christianshavn er vi opta-

Det var svært at lokke Chris-
tianitterne ind i Byens Lys’ 
biografmørke d.18. septem-

de sidste sensommerstråler 
udenfor.

Dem, der alligevel tog 
imod invitationen om at 
komme til smug-premiere, 
blev vidner til en doku-
mentarisk fortælling om 
en gruppe radikale unge, 
der gjorde oprør imod deres 
vækstfikserede samtid og 
grundlagde det første al-
ternative kollektiv, hvor de 
eksperimenterede med sex, 
stoffer, kunst og radikale 
politiske idéer - 70 år inden 
hippiebevægelsen så dagens 
lyd.

Den lille enklave med 
navnet “Monte Veritá” blev 
et historisk rugested for 
mange alternative bevægel-

Hvor den første Langebro 
mellem København og Chris-
tianshavn lå, er det besluttet 
at drage en ny bro. Som den 
første af slagsen opført 1690, 
på Chr. 5s regeringstid, 
får den ikke plads til mo-
torkøretøjer. Den forbinder 
Vester Voldgade gennem 
det nye bryghusanlæg med 
Langebrogade. 

Broen er en gave fra Re-
aldania til København og 
blev godkendt af en enig 
borgerrepræsentation 21. 
august 2014.TMU forventes 
at godkende projektet 27. 
oktober. I begyndelsen af 
oktober i år skal prækvali-
fikationen være afsluttet, 
februar eller marts 2015 
forventes prækonkurren-
cen at være afsluttet, 2016 
forventes byggearbejdet 
påbegyndt med forventet 

projektet i 2018.

Dette var emnet for et 
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om det første danske alternative samfund

Monte Veritá

-
isme til psykoanalyse.

Filmselskabet ”Final Cut 
for Real” mente, at Chris-
tiania ville danne de perfek-
te rammer for premieren på 
dokumentaren, og den sven-
ske instruktør Carl Javér 
havde da også mødt en del 

genkendelse fra Christianit-
terne, da han havde fortalt 

premiere for offentligheden 
om aftenen og får TV-pre-
miere senere.

-Eva Hyllegaard

get af at byforgrønne og 
skabe grønne åndehuller i 
vores tætbebyggede hoved-
stad – derfor har vi indgået 
et samarbejde med bl.a. 
den bemandede legeplads 
ved Christianshavns Vold.”, 
udtaler centerleder ved 

Wehmüller.

40 børn var med til at uds-
mykke legepladsen med 
hortensia og pyntekål samt 
plante løg. Vejret var fantas-
tisk, og både børn og voksne 
hyggede sig i solen.

Eva Hyllegaard
foto: Bo

Plantedag på Volden
børnene planter Hortensia

Vores Brugs skal ombygges….

Brugsen i ny skikkelse være 
åben til årets julehandel.

Lukningen kommer et 
eller andet sted lige omkring 
begyndelsen af oktober (men 
kiosken vil fortsat være åben 
det meste af tiden).

Den overordnede idé er at 
-

ken, således at man går ind, 
næsten der hvor indgangen 

er i dag – men går ud, der 

Det giver mulighed for 
en bedre kassefunktion 
(sagde vi hurrah – farvel 
til køerne?) og en bedre 
mulighed for at bygge bu-
tikken logisk op. Den ny 
flaskeautomat kommer 
så på hjørnet mod Dron-
ningensgade, der hvor 
”værtshusets” indgang 
var før. Inventaret bliver 
udskiftet – friskt og nyt.

Der vil blive lagt stor vægt 
på friskvarer – grøntafdelin-
gen vil bliver opgraderet 
og der kommer en rigtig, 
bemandet slagterafdeling.

røde kurve igen – så lyder 
det jo rigtig godt!

Poul
foto: Marie Markus

En Nygammel Langebro for fodgængere og cyklister
velbesøgt borgermøde på 
Københavns Rådhus i ”Hoved-
kassen” 23. sep kl. 18.30 hvor 

Lærke Jørgensen, Køben-
havns Kommune, projektchef 
Peter Fangel Poulsen, Bry-
ghusgprojektet og projektleder 
Mads Falbe-Hansen, Realda-
nia Byg, orienterede om planer 
for den kommende bro. 

redegjorde for broprojektet 

af Langebro. Københavns 
befolkningsudvikling, ikke 
mindst på Islands Brygge, 

-
dere giver den nye forbindelse 
mulighed for at gå og cykle 
”havneringen” rundt, når 
Bryggebroen, Cirkelbroen og 
de andre broer under bygning 
bliver taget i brug.

Peter Fangel Poulsen frehæ-
vede broens og Bryghusprojek-
tets betydning for at få vendt 
byen mod havnen.

Under en livlig spørgerunde 

især ventes at komme fra 
og til Islands Brygge, som 
nu har ret problematisk ad-
gang til Langebro. Da broens 
åbning bliver synkroniseret 
med Langebros, fremhævede 
Havnegruppens repræsen-
tant behovet for svajepladser 
i forbindelse med den nye bro. 

Broens adgangsveje blev 
der stillet spørgsmål til, idet 
cyklernes adgang til broen 
gennem Bryghusprojektet 
skal være enkel og entydig, 
da man ellers får cykler over 
det hele. På Langebrogade 
bliver pladsen meget trang 
og indeklemt mellem Danisco 
Huset og husbådene med hotel 
og restaurant. 

Jane Lytthans fremhæ-
vede, at forbindelsen til Tor-
vegade er ujævn og belagt med 
chaussésten, som er meget 
ubekvemme for cyklister, 
som derfor naturligt vil be-
nytte de mere jævne fortove 
som cykelsti. Hun fremhæ-
vede Christianshavns fokus 
på cykelruter. ”Jeg holder af 
at cykle, men vi er ved at blive 
for mange.”

-
ledte konsekvenser af den 
nygamle langebro, som nok 
en dag får et navn, kan 
være store og ganske langt 

væk fra selve broforløbets 
landfæster.

Interesserede kan få ak-
tuelle oplysninger om såvel 
broprojektet som Bryghus-

-
projektet.dk

OWU 
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